
                                  ΕΛΛ. ΓΛΩΣΣΑ  Γ΄ ΤΑΞΗΣ                         ΑΡ. ΦΥΛ. 6 
                             Αρσενικά ουσιαστικά σε –ος / Κανόνες συλλαβισμού  

 
Όνομα: __________________________  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
1. Χωρίζω σε συλλαβές τις λέξεις : 

• Ξυλομπογιά :  ____________________________  
• Τετράδιο :      ____________________________    
• Χάρτης :   ____________________________   
• Ξύστρα :   ____________________________  
• Διάλειμμα :     ____________________________  
• Ζωγραφίζω :   ____________________________  

 

2. Συμπληρώνω τον παρακάτω πίνακα: 

Ενικός αριθμός 
Ονομαστική ο καιρός κήπος 
Γενική του   
Αιτιατική τον   
Κλητική -   

Πληθυντικός αριθμός 
Ονομαστική οι   
Γενική των   
Αιτιατική τους   
Κλητική -   

 
3. Βάζω σε αλφαβητική σειρά τις παρακάτω λέξεις: 

ψαροπούλα, ψαρόβαρκα, ψαρονέφρι, ψαροκόκαλο, ψαρότοπος, ψαρόσουπα 

______________________________________________________________
______________________________________________________________ 

Αρσενικά ουσιαστικά σε –ος 
Ενικός αριθμός 

Ονομαστική  ο oυρανός φίλος 
Γενική  του ουρανού φίλου 
Αιτιατική  τον ουρανό φίλο 
Κλητική – ουρανέ φίλε 

Πληθυντικός αριθμός 
Ονομαστική οι ουρανοί φίλοι 
Γενική των ουρανών φίλων 
Αιτιατική τους ουρανούς φίλους 
Κλητική – ουρανοί φίλοι 

 

ΚΑΝΟΝΕΣ ΣΥΛΛΑΒΙΣΜΟΥ 
1. Ένα φωνήεν μπορεί να αποτελέσει μόνο του  συλλαβή σε μια λέξη. π.χ. α-έ-ρας. 
2. Τα δίψηφα φωνήεντα, οι δίφθογγοι, οι καταχρηστικοί δίφθογγοι και οι συνδυασμοί (αυ, ευ), κατά 

το συλλαβισμό λογαριάζονται σαν ένα φωνήεν. π.χ. αί-μα, νε-ράι-δα, ά-πια-στος, ναύ-της. 
3. Δύο σύμφωνα ανάμεσα σε δύο φωνήεντα συλλαβίζονται με το δεύτερο φωνήεν, αν αρχίζει απ' 

αυτά τα σύμφωνα ελληνική λέξη. π.χ. βι-βλί-ο (βλέπω) τε-τρά-δι-ο (τραπέζι).  
Αλλιώς, χωρίζονται: π.χ. πόρ-τα, βαθ-μός, δάφ-νη.  

4.  Τρία ή περισσότερα σύμφωνα συλλαβίζονται με τον ίδιο τρόπο σαν να ήταν δύο σύμφωνα.  
      Δηλ. ή συλλαβίζονται όλα μαζί, αν από τα δύο πρώτα σύμφωνα αρχίζει λέξη ελληνική,  
      π.χ. ε-χθρός (χθες), αι-σχρός (σχήμα), ά-στρο (στρώνω). 
      ή χωρίζονται: π.χ. άν-θρω-πος, εκ-στρα-τεί-α.  
5.  Τα όμοια σύμφωνα χωρίζονται, γιατί δεν αρχίζει λέξη ελληνική από δυο όμοια σύμφωνα:   
      π.χ. άλ-λος, θάρ-ρος, φεγ-γά-ρι.  
6.   Τα δίψηφα σύμφωνα (γκ, μπ, ντ, τσ, τζ) δε χωρίζονται: π.χ. α-γκί-στρι, α-μπέ-λι, πέ-ντε,  
      κα-τσα-ρά, τζι-τζι-φιά 
 



4. Βρίσκω υποκείμενο και αντικείμενο (τα άρθρα και τα ουσιαστικά) καθώς και τα ρήματα 
στις παρακάτω προτάσεις και συμπληρώνω τον πίνακα: 

 
• Ο Θάνος ξεσκόνισε τη βιβλιοθήκη. 
• Η Μαρία μάζεψε τις κουβέρτες. 
• Σκούπισε την αυλή ο μπαμπάς. 
• Καθάρισε η μαμά την κουζίνα. 

 
ΥΠΟΚΕΙΜΕΝΟ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ ΡΗΜΑΤΑ ΑΡΘΡΑ ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΑ ΑΡΘΡΑ ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΑ 

     

     

     

     

 
 
5.  Κλίνω το ρήμα ντύνω στον Ενεστώτα της Ενεργητικής και  

το ρήμα ντύνομαι στον Ενεστώτα της Παθητικής φωνής: 

ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ ΠΑΘΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ 
Ενεστώτας Ενεστώτας 
εγώ ντύνω εγώ ντύνομαι 

  

  

  

  

  

 
 
6. Να γράψεις τις προτάσεις στον αντίθετο αριθμό: 

• Το καλοκαίρι κολυμπώ στη θάλασσα και μετά ψαρεύω. 

______________________________________________________________ 

• Ο γυμναστής έρχεται στην αίθουσα διδασκαλίας. 

______________________________________________________________ 

• Εσείς κρύβεστε πίσω από το κυλικείο. 

______________________________________________________________ 

ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ 
Ενεστώτας 

εγώ χάνω 
εσύ χάνεις 
αυτός χάνει 
εμείς χάνουμε 
εσείς χάνετε 
αυτοί χάνουν(ε) 
ΠΑΘΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ 

Ενεστώτας 
εγώ χάνομαι 
εσύ χάνεσαι 
αυτός χάνεται 
εμείς χανόμαστε 
εσείς χάνεστε 
αυτοί χάνονται 

 


